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 فروش متری مسکنزنگ خطر

 
فــروش متــری مســکن بــه یکی 
و  شــده  تبدیــل  روز  موضوعــات  از 
کارشناسان و مسئولان زیادی این روزها 

درباره آن اظهارنظر کرده اند.
در همیــن خصوص اخیــرا نرگس 
زربــان مدیــرکل اقتصــاد و مســکن 
وزارت راه و شهرســازی عنــوان کــرد 
بخــش  قدم هــای  «نمی تــوان  کــه 
را  متــری  فــروش  در  خصوصــی 
نفــی کــرد». ایــن موضــوع و دیدن 
اهمیــت بخــش خصوصــی شــایان 

تقدیر است.
زربــان در ادامــه گفــت «در حال 
حاضــر، هیچ گونــه بســتر قانونــی و 
حقوقــی برای فعالیت ایــن پلتفرم ها 
طراحی نشــده و لازم اســت سازمان 
بورس و بانک مرکزی و دســتگاه های 
مرتبــط، تــا حــدی پررنگ تر بــه این 

موضوع ورود کنند».
در نقد این بخــش از صحبت های 
وی بایــد گفت که نبود بســتر قانونی 
از کــم کاری وزارت راه و شهرســازی 
بــوده؛ چون ایجاد بســتر قانونی برای 
فعالیت این پلتفرم هــا در انتظار ارائه 
لایحه از طرف دولت به مجلس است. 
همچنیــن مدیرکل اقتصاد و مســکن 
جایــگاه  در  و شهرســازی  راه  وزارت 
بلکــه نقش  نیســت،  هشــداردهنده 
اجرائــی دارد و این نگرانی هــا باید از 

طرف او رفع شود.
در مــورد اینکــه وی درباره نظارت 
بورس و بانک مرکــزی صحبت کرده 
هــم می توان گفــت که در ایــن میان 
بورس قرار است بر چه چیزی نظارت 
کند؟ بورس بســتری است که ناظر بر 
امور ذیل خود اســت و بر جمع سپاری 
مالی طبق الگوی خــود نظارت دارد. 
ضمــن اینکه حدود دو ســال اســت 
موضــوع فروش متــری چنــد پروژه 
مشترک با شــهرداری تهران در بورس 
مطرح شــده ولــی نتیجه ای نداشــته 
است. بانک مرکزی هم بر حوزه پولی 
نظارت می کند و در ایــن زمینه باید با 
اســتناد به کدام قانون و شیوه نامه  این 

نظارت را اعمال کند؟
ایــن مســئول همچنیــن گفته که 
«قوه قضائیه باید بر اســناد و مدارکی 
کــه مربوط بــه فروش متری مســکن 
هســتند، نظارت داشــته باشــد». اما 
مسئله اینجاست که سازمان ثبت باید 
با اســتناد به چه قانونی و با چه کم و 

کیفی به این موضوع ورود کند؟
بــا کلی گویی درباره مســکن هیچ 
اتفاق مثبتــی رخ نخواهــد داد. یکی 
اجرائــی  مقام هــای  عالی تریــن  از 
مســکن نباید چنین حرف های کلی ای 
درباره مســکن بزند، بلکه بهتر اســت 
به جای آن بــا صاحب نظران و بخش 
خصوصی نشســت  فوری و تخصصی 
برگزار کــرد. نمی توان هم این حوزه را 
خوب دانســت و هم برای ایجاد بستر 
قانونی برای آن اقدامی نکرد و درباره 

آن هشدار داد. 
ایــن حــوزه نیازمنــد قانون گذاری 
و  واقعی  تولیدکنندگان  تشــویق  برای 
جلوگیری از ورود افراد سودجو است. 
وزارت راه و شهرســازی در این بخش 
عقب ماندگی زیادی دارد و باید آن را با 

اقدام عملی جبران کند.

افزایش عرضه مسکن 
راهکار کاهش قیمت

زینب سادات فخرایی: برنامه هفتم توسعه، بخش مسکن را به عنوان یکی از 
پیشــران های اصلی اقتصاد کشــور معرفی کرده است که دو درصد از رشد 
هشــت درصدی اقتصاد از طریق آن محقق می شود. به گفته فعالان حوزه مسکن، 
واگذاری زمین از سوی دولت و حمایت از انبوه سازان می تواند مسیر تولید مسکن را 
هموار کرده و موتور محرک اقتصاد کشور را فعال کند. برنامه توسعه هفتم، تکالیف 
مشــخصی را برای وزارت راه و شهرســازی و دولت تعیین کرده است. این تکالیف 
شامل رشد ۹درصدی صنعت ساختمان سازی، کاهش مدت زمان خانه دارشدن به 
۷.۵ ســال تــا پایان برنامه، کاهش ۲۰ درصدی ســطح بافت فرســوده و ســاخت 
۴.۵ میلیون واحد مسکونی تا ســال ۱۴۰۷ می شود. در کنار این موارد، هدف گذاری 
برای رشد هشت درصدی اقتصاد نیز در این برنامه لحاظ شده است. همان طور که 
هادی عباسی، معاون وزیر راه و شهرسازی، اشاره کرده، بخش مسکن دومین پیشران 
اقتصاد کشور اســت و هدف برنامه توسعه هفتم این اســت که دو درصد از رشد 
هشت درصدی اقتصاد از طریق این بخش محقق شود؛ بنابراین توجه ویژه به تولید 
انبوه مسکن می تواند به  عنوان عامل اصلی در تحقق رشد اقتصادی کشور عمل کند. 
یکی از چالش های اساســی در تولید مســکن، هزینه بالای زمین اســت که تقریبا 
۷۰ درصد از هزینه نهایی ســاخت را تشــکیل می دهد. به  همین  دلیل تأمین زمین 
مناسب برای ساخت وســاز می تواند تأثیر زیادی بر کاهش قیمت مسکن و تسهیل 
روند تولید آن بگذارد. در این راســتا، طبق گفته مجتبی یوسفی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی، در برنامه هفتم توسعه سیاست گذاری هایی برای واگذاری 
زمین پیش بینی شــده اســت. درحال حاضر دولت بیش از ۳۰ برابر مساحت تهران 
زمیــن قابل ســاخت در اختیار دارد که واگذاری بخشــی از ایــن اراضی به بخش 
خصوصی می تواند گام های مؤثری در راســتای تحقق رشد هشت درصدی اقتصاد 
بردارد. ایرج رهبر، رئیس کانون انبوه سازان استان تهران  نیز در این زمینه تأکید کرد: 
«مسکن موتور محرکه اقتصاد است و ۳۵ درصد از گردش اقتصادی کشور به بخش 
مسکن مربوط می شود». او افزود که بخش خصوصی قادر است تولید مسکن را در 
کشور جبران کند. این سیاست می تواند راه حلی مؤثر برای حل بحران مسکن و تأمین 

نیازهای اقتصادی کشور باشد.

انبوه سازی و تحقق رشد ۸ درصدی اقتصاد
دستیابی به رشد هشت درصدی اقتصاد، یکی از مهم ترین اهداف برنامه هفتم 
توسعه است. رحیم زارع، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی، 
دراین باره گفت: «برخی حوزه ها مانند مسکن نقش زیادی را در زمینه رشد اقتصادی 
هشــت درصدی ایفا می کنند. در قانون برنامه هفتم توسعه و قانون جهش تولید 
مســکن نیز زمینه ساخت انبوه مســکن فراهم و ریل گذاری آن انجام شده است»؛ 
بنابراین مسیر رشــد اقتصادی از تولید مسکن می گذرد. هادی عباسی، معاون وزیر 
راه و شهرسازی نیز گفت: «بخش ساختمان و مسکن دومین پیشران اقتصاد کشور 
اســت و این بخش علاوه بر رشد اقتصادی، اشــتغال نیز ایجاد می کند. رشد تولید 
مســکن در مهار تورم این حوزه نقش مؤثری دارد و در برنامه هفتم توسعه نیز به 
صنعتی ســازی ساختمان تأکید شده است». انبوه ســازان نیز بر این باور هستند که 
ساخت مسکن می تواند به رشد اقتصادی کشور کمک کند. ایرج رهبر، رئیس کانون 
انبوه ســازان تهران  گفت: «اقتصاد رشته های وابسته به حوزه مسکن، چه  مستقیم 
و چه غیرمســتقیم، نشان می دهد که تحرک در بخش مسکن می تواند بخش های 
دیگر اقتصاد را نیز تحت تأثیر قرار داده و به حرکت وادار کند». از آنجا که انبوه سازان 
خود بازیگران اصلی ساخت مسکن هستند، حضور آنها در این حوزه می تواند تأثیر 
درخور  توجهی بر رشد اقتصادی داشته باشد. براساس آخرین آمارهای منتشرشده، 
دولت بیش از ۱.۸میلیون هکتار زمین در اختیار دارد که مساحت این اراضی بیش از 
دو برابر زمین های مناطق مسکونی کل کشور است. برنامه هفتم توسعه تأکید دارد 
که تنها با عرضه ۳۳۰ هزار هکتار از این اراضی، مشــکل مسکن کشور حل خواهد 
شــد. محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس، دراین باره مطرح 
کرد: «در کل کشــور، تنها یک درصد از اراضی تحت بافت های مســکونی شهری و 
روستایی قرار دارند و ۹۹ درصد باقی مانده بلااستفاده هستند. البته همه این زمین ها 
قابل سکونت نیستند، اما برآوردها نشان می دهد که بین ۳۰ تا ۴۰ درصد این اراضی 

قابلیت اسکان دارند».
رئیس انجمن انبوه ســازان درباره تأثیر عرضه ۳۳۰ هزار هکتار زمین که در سند 
برنامه هفتم توسعه آمده است، توضیح داد: «عرضه زمین مهم است، اما باید توجه 
داشــت که لازمه این اقدام، آماده ســازی زمین برای ساخت وساز است. دولت باید 
تجهیزات روبنایی و زیربنایی این زمین ها را فراهم کند. با اجرای آماده سازی، قیمت 
زمین نیز کاهش خواهد یافت؛ چرا که دولت بخش مهمی از هزینه های مسکن را از 

طریق عرضه این زمین ها تأمین کرده است».
درصورتی که زمین های دولتی به انبوه ســازان واگذار شــود، به گفته مســعود 
بیات منش، معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی، آنها قادر خواهند 
بود ســالانه بیش از ۹۰۰ هزار واحد مسکونی احداث کنند. این تعداد دقیقا معادل 
نیاز سالانه کشور به مسکن است که به گفته رئیس انجمن انبوه سازان کشور، حدود 
۹۰۰ تا ۹۵۰ هزار واحد برآورد شده ؛ عددی که با تکلیف قانونی دولت برای ساخت 
مســکن نیز برابر است. بر اساس این، دولت به  جای تصدی گری مستقیم در ساخت 
مسکن، می تواند با عرضه زمین به انبوه سازان، تولید مسکن را افزایش داده و زمینه 

رشد اقتصادی را فراهم کند.

شــرق: ایران مالک دومین ذخایر بزرگ گاز و چهارمین ذخایر بزرگ نفت جهان اســت اما این روزها با 
کمبود درخور توجه انرژی دســت و پنجه نرم می کند، به گونه ای که حالا قادر نیست به حدود یک سوم 
نیاز داخلی گاز و یک پنجم نیاز داخلی برق پاســخ گویی کند. ناترازی انرژی کار را به جایی رســانده که 
خطوط تولید بســیاری از کارخانه ها و صنایع تعطیل شده و خسارت بزرگی به اقتصاد کشور وارد شده 
اســت. بر اســاس گزارش اتاق بازرگانی ایران، صنایع کشــور در ۱۰ ماه ابتدای امسال بالغ بر ۲۵۰ هزار 
میلیارد تومان از قطع برق خسارت دیده اند و گزارش مرکز آمار ایران از رشد اقتصادی پاییز ۱۴۰۳ حاکی 
از کند شدن رشد اقتصادی در این فصل در مقایسه با فصل تابستان است؛ اتفاقی که می تواند به دلیل 

افزایش ناترازی انرژی باشد.

خسارت سنگین کمبود انرژی
صنایع کشور در ۱۰ ماه ابتدای سال ۱۴۰۳ از قطع برق رقمی بالغ بر ۲۵۰ هزار میلیارد تومان خسارت 
دیده اند. این عددی است که آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق ایران، در نشست کمیسیون انرژی 
اتاق ایران و مرکز پژوهش های اتاق اصفهان اعلام کرد. این نشست در میانه دی امسال با عنوان نشست 
گزارش «آسیب شناسی و تبیین عوامل ناترازی انرژی در کشور» برگزار شد. این عدد بزرگ خسارت قطع 
برق به صنایع در حالی اعلام شد که چندی پیش گزارش مرکز آمار از نرخ رشد اقتصادی پاییز امسال 
منتشــر شد و کاهش نرخ رشد اقتصادی در مقایســه با فصل تابستان را نشان می دهد. موضوعی که 
صاحبان صنایع آن را به ناترازی انرژی بی ربط ندانســتند. بر اســاس ارزیابی هایی که مرکز آمار ایران از 
رشد اقتصادی تابستان امسال داشت، رشــد اقتصادی تابستان با احتساب نفت به ۳.۴ درصد و بدون 
نفت به ۲.۳ درصد رسید اما آخرین نتایج حساب های ملی فصلی مرکز آمار ایران، محصول ناخالص 
داخلی (GDP) به قیمت ثابت ســال ۱۴۰۰، نشــان از رشــد ۳.۱ درصدی محصول ناخالص داخلی با 
نفــت (به قیمت پایه) و ۲.۲ درصدی محصول ناخالــص داخلی بدون نفت (به قیمت پایه) در پاییز 
امسال دارد. مقایسه رشد اقتصادی فصل تابستان و پاییز حاکی از عقبگرد این شاخص در پاییز امسال 
است. حالا دعوای یافتن مقصر ناترازی انرژی بالا گرفته است. تا پیش از این، دولت های مختلف توپ 
قصور کمبود انرژی را مدام به زمین مصرف کنندگان می انداختند اما هشــدارهای کارشناسی و انتشار 
نتایج پژوهش های مختلف ســبب شد که ابعاد مختلف این ماجرا روشــن شود و سیاست گذاران زیر 
تیغ پرسش افکار عمومی بروند. در این میان مجلس بارها متولیان دولت چهاردهم را برای پاسخ گویی 
درباره ناترازی انرژی به صحن علنی کشــانده است؛ آن هم در حالی که فقط چند ماه از عمر این دولت 

می گذرد و کابینه چهاردهم وارث انبوهی از ناکارآمدی های دولت گذشته است.

مأموریت قالیباف به کمیسیون انرژی
در همین زمینه، دیروز مجلس محســن پاک نژاد، وزیر نفت را به پاسخ گویی فراخواند و محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی، به کمیسیون انرژی مأموریت داد گزارشی درباره نحوه مدیریت 
ناترازی انرژی و ســهم وزارتخانه هــای نفت و نیرو در این زمینه تهیه کنــد و به صحن مجلس ارائه 
دهد. به گزارش تســنیم، روز سه شنبه محمدمنان رئیسی، نماینده قم، از وزیر نفت درباره علت اهمال 
و بی توجهی درباره ذخیره ســازی به موقع ســوخت مایع نیروگاه ها و قطعی برق از وزیر نفت پرسید و 
درخواســت کرد  گزارشی از سوی کمیسیون انرژی درباره تعیین قدرالسهم تقصیر وزارتخانه های نفت 
و نیرو در زمینه قطعی برق تهیه شود و قالیباف این درخواست را به کمیسیون انرژی ابلاغ کرد. رئیس 
مجلس در این زمینه گفت: «کمیسیون انرژی مجلس باید گزارشی درباره نحوه مدیریت ناترازی انرژی 

تهیه کند تا یک جمع بندی داشته باشیم، چراکه این موضوع برای کشور هم در بعد اقتصادی و هم در 
زمینه آرامش جامعه تأثیر منفی داشت؛ مدارس نمی دانستند که فردا فعالیت می کنند یا خیر یا اینکه 
به  صورت آنلاین هستند یا سر کلاس حضور خواهند داشت و بخش های اقتصادی هم زمانی با قطعی 
گاز و زمانی با قطعی برق مواجه بودند. در این گزارش باید بخشی که درباره مدیریت است، روشن شود 
و این تجربه پیش روی ما باشــد تا مجددا این اتفاقات رخ ندهد». او تأکید کرد: «کار ریشــه ای این است 
که ما ماده ۴۶ برنامه هفتم پیشرفت در حوزه بهینه سازی را اساس کار قرار دهیم و از ماه های پیش رو 
این کار را اجرائی کنیم تا در تابستان و زمستان سال آینده با مشکل قطعی برق مواجه نباشیم. حتما در 
گزارشی که کمیسیون انرژی تهیه می کند، بررسی شود که چرا در نخستین ناترازی که پیش می آید، ما در 
حوزه صنعت و بخش های مختلف نظیر کشاورزی و اقتصاد دچار مشکل می شویم. خاطرم هست که 
از ماه خرداد به بعد وقتی که سه ماه ناترازی را در حوزه صنعت کنترل کردیم، رشد اقتصاد ۱٫۲ درصد 
کاهش پیدا کرد. الان اصل اینکه چرا باید فشار بر اقتصاد بگذاریم، از نکاتی است که باید مورد توجه قرار 

بگیرد تا هم عدالت بین استان ها و هم عدالت بین بخش خانگی و صنعت و کشاورزی رعایت شود».

وزیر نفت: مخازن را خالی تحویل گرفتیم
در این میان محســن پاک نژاد، وزیر نفت، در جلسه علنی روز گذشته، ۱۴ اسفند، در مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به ســؤال نماینده قم درباره ذخیره سازی نشدن سوخت گفت: «ناترازی حامل های 
انرژی دســتاورد شش ماه و شش سال قبل نیســت، حدود سه دهه دستگاه های ذی ربط این مشکل 
را در حوزه انرژی داشــتند. ۱۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ وزیر وقت نامه ای خطاب به دبیر شورای  عالی امنیت 
ملی ارســال کرد . بخشــی از این نامه را به دلیل طبقه بندی نمی توان خواند. ایشــان اعلام می کند با 
توجه به اینکه ذخیره نفت و گاز بیش از گذشــته وجود ندارد، باید از طریق نفت کوره این کار انجام 
شود و از شورای  عالی امنیت ملی تقاضا می کند نفت کوره برای نیروگاه ها استفاده شود. کمبود منابع 
گازی برای کشــور مشــخص بوده و عزیزان ما در دولت سیزدهم این موضوع را بیان کردند و برای آن 
راهکار ارائه دادند». او تأکید کرد: خیلی ساده است. در سال ۱۴۰۲ برای سه ماه صادرات گاز به ترکیه 
قطع بود و سه ماه گاز در اختیار جمهوری اسلامی ایران بود که گاز به بخش های مختلف بدهد و در 
سال ۱۴۰۲ با حدود هشت درصد رشد مصرف در صنایع خانگی رو به رو بودیم. راهکار ارائه شده برای 
جبران گاز تحویلی این بود که باید ســبد ســوخت نیروگاهی به درستی مدیریت شود. سال ۱۴۰۳ را با 
مخازن خالی شروع کردیم. در ادامه هم مکاتباتی را برادر عزیزم  وزیر نفت دولت قبل، با شورای  عالی 
امنیت ملی داشتند و حتی دو روز قبل از جابه جایی باز هم نامه زدند که چرا نفت کوره طبق مصوبه 
شعام سوخته نمی شود. وزیر نفت همچنین با بیان اینکه ناترازی انرژی از دولت سیزدهم ایجاد شده 
اســت، گفت: رشد هشت درصدی مصرف خانگی از دیگر علل ناترازی انرژی است. در این راستا برای 
جبران کاهش گاز تحویلی به نیروگاه ها باید سبد سوخت نیروگاهی به درستی مدیریت شود. پاک نژاد 
با اشــاره به لزوم تعادل در تأمین گاز برای نیروگاه ها و صنایع گفت: بخشــی از صنایع بزرگ کشور در 
نیمه جنوبی مســتقر هستند و این مناطق نیازمند گاز هســتند. در کمترین میزان، صنایع بزرگ روزانه 
۸۰ تا ۸۲ میلیون مترمکعب گاز مصرف کرده اند. اگر از ابتدای شــهریور  گاز صنایع را قطع می کردیم، 
این واحدها دچار زیان های جبران ناپذیر می شــدند. اگر ابتدا گاز را هم قطع می کردیم، صنعتی به جا 
نمی ماند و زیان بســیاری وارد می شد. مدیریت صحیح مصرف انرژی و اجرای به موقع سیاست های 
سوخت جایگزین، می توانست مشکلات تأمین گاز و نفت گاز را کاهش دهد و از بحران های احتمالی 

در آینده جلوگیری کند.

شــرق: افزایش قیمت دلار و لوکس تلقی شدن کالاهای فناوری و 
تعرفه بالا برای واردات این دسته از کالاها، سبب شده است  دست 
بسیاری از مصرف کنندگان از فناوری کوتاه شود. این موضوعی است 
که علی حکیم جوادی، رئیس هیئت مدیره ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهران، به آن اشــاره می کند و به «شرق» می گوید 
فعالان این ســازمان به دنبــال کاهش تعرفه واردات این دســته 
از کالاها هســتند. نشست خبری پایان سال ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهران، صبح روز سه شــنبه ۱۴ اسفندماه در محل 
دبیرخانه این سازمان برگزار شد. در این نشست علی حکیم جوادی، 
رئیس هیئت مدیره سازمان  گفت: ما به دنبال این هستیم تا عملکرد 
ســازمان را به طور شــفاف منتقل کــرده و قطعا در ســال جدید 
نشست های منظم و مســتمری با اصحاب رسانه خواهیم داشت. 
علی حکیم جوادی گفت: ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان 
تهران با نصر کشــور و نصرهای استانی همکاری بسیار خوبی دارد 
و پروژه هــای راهبردی را نیز با کمک یکدیگر انجام می دهیم. یکی 
از این پروژه های راهبردی، تغییر در اساســنامه و آیین نامه سازمان 
اســت. او تأکید کرد: بیش از ۲۰ ســال از عمر ســازمان می گذرد و 
به بلوغ رســیده اســت. حال باید با توجه به تغییرات کشور و دنیا، 
اساسنامه ســازمان نیز تغییر کند تا بتوانیم جایگاه و هویت اصلی 
نصر را کسب کنیم. سازمان نظام صنفی رایانه ای بزرگ ترین سازمان 
مردم نهاد در حوزه فناوری اطلاعات اســت و مصوبه قانونی دارد، 

بنابراین باید جایگاهی شایسته در کشور داشته باشد؛ چراکه امروزه 
فناوری اطلاعات در تمامی شــئون زندگی مردم رخنه کرده است. 
رئیس هیئت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران گفت: 
بیــش از ۸۲ ماده از قانون برنامه هفتم توســعه به حوزه فناوری 
اطلاعات اشــاره دارد. صراحتــا در مواردی بــه هوش مصنوعی 
تأکید شــده است. در ماده ۶۹ بر فناوری های اثرگذار در کشور تأکید 
دارد و باید اهمیت بیشــتری به آن داده شود. او در بخش دیگری 
از ســخنان خود با بیان اینکه بخش عمده ای از دغدغه های بانک 
مرکزی درباره شرکت ها و صرافی های رمرز ارز صحیح است، گفت: 
تاکنون ۴۲ شــرکت اطلاعات خود را در اختیار شاپرک قرار داده اند. 
برخی از این شرکت ها فقط در حوزه رمز ارز فعال نیستند و خدمات 
دیگری هم ارائه می دهند که با بسته شدن درگاه های پرداخت برای 
این شرکت ها مشکلاتی ایجاد شــده است. او در عین حال دغدغه 
بانک مرکزی درباره شناســایی شــرکت های فعال در حوزه رمز ارز 
را کاملا صحیح دانســت و تأکید کرد: در جلسات مختلفی حاضر 
شدیم و پیگیری های بسیاری برای حل این موضوع داشته ایم. حتی 
حدود ۴۲ شرکت براساس تعهدی که داده ند، اطلاعات خود را در 
اختیار شاپرک گذاشته اند. اما همچنان برخی از این فعالان از ارائه 
اطلاعات خودداری می کنند ولی با توجه به دغدغه مسئولان بانک 
مرکزی درباره خالی فروشی و تأثیرات بر قیمت دلار درحال رایزنی 
با آنها هستیم. او گفت: دلیل این شرکت ها برای عدم ارائه اطلاعات 
نه اطلاعات خود شــرکت، بلکه اطلاعات مشتریان 
است که امیدواریم با رایزنی و نشست های مختلف 
تا ماه آینده این مشــکل حل شــود. حکیم جوادی 
همچنین در پاسخ به این ســؤال که اتاق بازرگانی 
طی نامه ای به ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
در خواســت ســازمان نظام صنفی رایانه ای برای 
عضویت شرکت ها در این سازمان پیش از ثبت آن 
در ســازمان را خلاف مقررات فعلی کشور دانسته 
است، توضیح داد: ما مکاتبه ای با آقای حسن زاده، 

رئیس اتاق بازرگانی، داشــتیم و با ایشــان دیداری خواهیم داشت. 
او گفت: اگر امروز ســؤال شــود که چند شــرکت در حوزه فناوری 
اطلاعات فعالیت دارند، پاسخی وجود دارد؟ فکر می کنم هیچ آمار 
منســجمی در این زمینه وجود نداشته باشد. البته در بسیاری دیگر 
از حوزه ها هم همین طور است. وقتی برای تخصیص ارز به وزارت 
صمت رفتیم آمار مشــخصی از میزان واردات این حوزه نداشتیم. 

به شدت با فقر آمار در این زمینه روبه رو هستیم.

مشکلات تخصیص ارز به کالاهای فناوری
در بخــش دیگری از این نشســت، علی حکیم جــوادی درباره 
افزایــش روزافزون قیمت کالاهای فنــاوری و کاهش قدرت خرید 
مردم به «شــرق» گفت: با توجه به شــرایط اقتصادی در کشور در 
شــرایط جنگ اقتصادی قرار داریم و اولویت وزارت صمت و دیگر 
نهادهای دولتی به تخصیص ارز برای کالاهای اساسی و ضروری، 
در تخصیص ارز برای واردات کالاهای فناوری با مشــکلاتی مواجه 
هســتیم. او افزود: متأســفانه محصولات فناوری در زمره کالاهای 
لوکس قرار دارند و جزء اولویت های تخصیص ارز دولت به شــمار 
نمی روند. مــا مکاتباتی در این زمینه داشــته ایم. با توجه به تأکید 
برنامه هفتم توسعه بر تحول دیجیتال برای تمامی نهادهای دولتی 
و تــلاش دولت برای رفع مشــکلات و ناترازی ها براســاس تحول 
دیجیتال لازم است که نگرش دولتمردان به این حوزه تغییر کرده و 
محصولات فناوری جزء کالاهای ضروری قرار بگیرند. حکیم جوادی 
گفت: اگرچه کالاهایی مانند دارو باید در اولویت باشــند اما فناوری 
در تمامــی ارکان زندگی ما حضور دارد و نمی تــوان آن  را لوکس 
به شمار آورد. بنابراین تغییر طرز فکر برای مسئولان ضروری است. 
تــا حد امکان نیز تعرفه های گمرکــی باید کاهش یابد که مردم به 
این کالاها دسترسی داشــته باشند. حکیم جوادی گفت: ما موافق 
کاهش تعرفه گمرکی و تخصیص ارز به کالاهای فناوری هستیم و 
مکاتبات بسیاری در این زمینه داشته ایم. پیگیری ها تا زمان دستیابی 

به نتیجه ادامه دارند.

کمبود انرژی خسارتی سنگین به صنایع وارد کرد و رشد 
اقتصادی پاییز امسال کند شد
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